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lntroducere 

De~i este vorba despre un mandat de doar o luna ~i jumatate, am luat 

totu~i decizia de a candida Ia funclia de director de departament. Principalele 

motive care m-au determinat sa fac acest pas sunt urmatoarele: 

-Este o perioada foarte importanta pentru orice departament pentru ca 

ca deciziile pe care trebuie sa le ia acum orice director de departament sunt 

determinante pentru activitatea departamentului pe parcursul intregului an 

universitar ce urmeaza. 

-lntenlia mea fiind de aceea de a candida pentru un mandat complet de 

director de departament, consider ca este corect ~i moral sa ma angajez in 

competilia de ocupare a aceastei functii inca de acum, cand programul oricarui 

director de departament este mai incarcat decat in orice alta perioada a anului. 

Obiective 

Obiectivele pe care le propun se refera, in principal, Ia aceasta perioada 

scurta a anului universitar (septembrie-octombrie) ~i doresc sa le implementez 

in colaborare cu membrii Departamentului de Matematica ~i Informatica. Ele 

sunt urmatoarele: 

1) Antrenarea intregului colectiv al departamentului Ia luarea deciziilor, 

atat Ia nivel de departament cat ~i Ia nivel de facultate. 

2) Realizarea unui stat de functiuni echilibrat, care sa valorifice cat mai , 

bine competenlele profesionale ale fiecarui membru al departamentului ~i care 

sa realizeze o imparlire justa atat a beneficiilor cat ~i a responsabilitatilor i ntre 

membrii departamentului. 

lmplementarea obiectivelor 

in continuare, doresc sa prezint cateva idei care, in opinia mea, pot 

conduce Ia realizarea obiectivelor mentionate mai sus. Precizez, inca de Ia 
I 

inceput, ca nu am pretentia ca aceste idei sunt singurele care pot duce Ia 

indeplinirea acelor obiective sau ca sunt cele mai bune in acest sens. De aceea, 
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mi-a~ dori ca ele sa fie discutate in cadrul departamentului pentru a fi 

imbunatatite si completate. 
I f 

in ceea ce prive~te primul obiectiv, afirm din start ca eu nu sunt adeptul 

ideii de ,tatuc" sau ,despot luminat". Mai exact, nu cred ca un director de 

departament sau un decan pot lua singuri cele mai bune decizii pentru 

departamentul sau facultatea pe care le conduc. De asemenea, nu agreez ideea 

ca politica, administra~ia sau participarea Ia luarea deciziilor sunt rezervate doar 

unora ,ale~i". Aceia care sunt ale~i trebuie sa se comporte ca ni~te manageri in 

sensul adevarat al cuvandului, adica sa lucreze in slujba celor pe care ii conduc 

pentru imbunata~irea climatului Ia locul de munca. Ei trebuie sa asigure un 

mediu de lucru colegial, competitiv, corect ~i transparent astfel incat gradul de 

mul~umire ~i participare intre membrii departamentului sa devina cat mai 

echilibrat posibil. 

in lumina celor prezentate mai sus, supun aten~iei membrilor 

departamentului nostru urmatoarele idei care, in opinia mea, pot contribui Ia 

imbunatatirea luarii deciziilor Ia nivel de departament ~i de facultate: 

1) Consider ca directorul de departament trebuie sa faca parte din 

consiliul faculta~ii deoarece acesta este organismul decizional eel mai important 

al unei facultati. , 

2) Cand se anunta tematica unei sedinte de consiliu, ar trebui ca ' , , 
directorul sa o comunice pe e-mail membrilor departamentului pentru ca cei 

interesa~i sa-~i poata transmite prin e-mail opiniile sau sa solicite organizarea 

unei ~edinte de departament inainte de ~edinta de consiliu. 

3) lndiferent de natura deciziei pe care trebuie sa o ia, directorul de 

departament trebuie obligatoriu sa aiba consultari cu to~i membrii 

departamentului afecta~i de acea decizie, iar decizia pe care o ia trebuie sa 

reflecte aceste consultari ~i sa fie in acord cu legile ~i regulamentele in vigoare. 

in ceea ce prive~te al doilea obiectiv, in primul rand trebuie sa pornim de 

Ia premiza ingrijoratoare ca, in acord cu forma actuala a statului de functiuni 

{realizata de domnul director Marius Paun in iunie 2019), ar trebui sa stabilim 

titulari pentru aproximativ 97 de ore de seminar de matematici (70 de ore pe 

semI, 27 de ore pe sem alii-lea). in ceea ce prive~te orele de informatica ce nu 

au inca titulari, situatia pare sa nu fie ingrijoratoare. Este clar ca una dintre 
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moment. in opinia mea, aceast fapt nu este singura cauza ~i am convingerea ca, 

daca nu gasim ~i alte cauze, mai profunde, ne va fi foarte greu sa gasim solutii, 

nu doar pentru acoperirea acestor ore de seminar, ci ~i pentru acoperirea orelor 

de seminar de matematici pe viitor. 

0 alta premisa de care trebuie sa tinem cant este faptul ca niciun 

membru al departamentului nu poate fi obligat sa tina ore in regim de plata cu 

ora. Prin urmare, trebuie gasite solutii care sa motiveze membrii 

departamentului sa i~i incarce activitatea cu cate 0 parte dintre cele 97 de ore de 

seminar de matematici. Din pacate, motivatia financiara iese din calcul deoarece 

o ora de seminar (Ia plata cu ora) este platita cu aproximativ 20 lei, cam cat este 

platita ora de munca a unui zilier necalificat. A~adar, trebuie gasite alte 

motivatii. 
' 
in schimb, o ora de curs (Ia plata cu ora) este platita cu aproximativ 45 de 

lei, deci, in acest caz, motivatia financiara este valabila. 
' 

Precizez de pe acum ca, deoarece dificultatea in realizarea statului de 

functiuni pentru 2019-2020 provine, in principal, de Ia orele de seminar de 

matematici neacoperite cu titulari, in ceea ce urmeaza rna voi axa in principal pe 

acestea. Totu~i. sunt de parere ca multe dintre ideile exprimate mai jos pot fi 

valabile ~i pentru orele de informatica, dar majoritatea deficientelor pe care le

arn observat in alocarea orelor de matematici nu le-arn observat si in alocarea 
' 

orelor de informatica. Deoarece nu am experienta in ceea ce prive~te orele de 

informatica, a~ fi bucuros sa am discutii mai aprofundate cu colegii titulari de 

ore de informatica pe aceasta tema. 

Studiind statele de functiuni incepand cu anul universitar 2011-2012 

pana in anul universitar 2018-2019 (8 state in total), am remarcat urmatoarele 

lucruri in legatura cu cursu rile de matematici: 

-in anul universitar 2011-2012, alocarea orelor de curs era destul de 

echilibrata ~i anume, eel mai mare numar de ore de curs alocate unei persoane 

era 9, iar eel mai mic numar era 4. A vern, asadar, o diferenta decenta de 5 ore. , ' 
-Pe parcurs, aceasta diferenta a crescul foarte mult, stabilindu-se un 

record in anul universitar 2015-2016 si anume, eel mai mare numar de ore de , 

curs alocate unei persoane era 19, iar eel mai mic numar era 2. Avem, a~adar, o 

diferenta indecenta de 17 ore. , 
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-Diferente mari s-au inregistrat ~i in anii universitari 2012-2013 (8 ore), 

2013-2014 (10 ore), 2014-2015 (10 ore), 2016-2017 (13 ore), 2017-2018 (13 

ore), 2018-2019 (12 ore). 

-Se observa ca, in mare, cam acelea~i persoane au ramas in mod 

constant in vecinatatea topului clasamentului, respectiv in vecinatatea cozii 

clasamentului. 

-Eu, personal, nu am reu~it sa deduc criterii de performan~a, sau de 

competen~e profesionale, sau de rasplatire a celor care au avut o activitate 

suplimentara dedicata facultatii noastre care sa determine pe directorul de 

departament sa faca o alocare atat de dezechilibrata a ore lor de curs. 

De~i, aparent, pare sa nu existe nicio legatura intre alocarea foarte 

dezechilibrata a orelor de curs de matematici si numarul mare de ore de seminar 
' 

de matematici ramase descoperite pentru anul 2019-2020, eu sunt convins, 

totu~i, ca exista chiar una stransa. Cu foarte mici excep~ii, persoanelor carora li 

s-au alocat un numar mare de ore de curs, nu li s-au alocat aproape deloc ore de 

seminar, nici macar Ia disciplinele Ia care sunt titilari de curs. in acest fel, s-a 

ajuns Ia situatii absurde precum urmatoarea. 0 persoana care avea mai putine 

ore de curs alocate ~i care dorea sa i~i tina macar o parte din orele de seminar 

alocate cursurilor sale, nu avea capacitatea fizica de a face acest lucru deoarece 

era incarcata aproape Ia maximum cu ore de seminar aferente cursurilor alocate 

persoanelor ce ~ineau aproape numai ore de curs. Este evident ca, daca acestea 

din urma ar fi acceptat sa preia macar o parte din seminariile aferente cursurilor 

lor (in special Ia cursurile pentru anii I ~i alii-lea, cu serii mari de predare), atunci 

o astfel de situatie nu s-ar mai fi prod us. 

0 prima concluzie ce se deduce imediat este aceea ca, inca din anii 

anteriori, departamentul nostru avea un deficit de asisten~i care sa acopere 

orele de seminar de matematici deoarece avea destul de multi titulari de curs , 

care nu doreau sub nicio forma sa i~i ~ina macar o parte din orele de seminar 

aferente propriilor cursuri (in special Ia cursurile pentru anii I ~i al 11-lea, cu serii 

mari de predare). De aceea, ar fi trebuit ca, inca de atunci, directorul de 

departament sa incerce sa aduca mai multi asistenti pe disciplinele de 

matematici (pentru anii I ~i at 11-lea), iar, daca nu reu~ea, sa gaseasca modalita~i 

echitabile de alocare a orelor de seminar intre membrii departamentului. 
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in lumina celor prezentate mai sus, supun atentiei membrilor 

departamentului nostru urmatoarele idei care, in opinia mea, pot conduce Ia 

realizarea unui stat de functiuni echilibrat si care sa eli mine aparitia unor situatii 
I I I I 

ingrijoratoare sau absurde precum cele amintite mai sus. 

1) Alocarea orelor de curs de matematici sa se faca, pe viitor, intr-un mod 

echitabil astfel incat sa nu mai existe diferen~e atat de mari intre membrii 

departamentului. 

2) Alocarea orelor de curs de matematici sa se faca tinandu-de cont de 
I 

competentele profesionale ale fiecarui membru. in acest fel, se pune mai bine in 

valoare potentialul fiecarui membru al departamentului. De exemplu, este 

normal, din punct de vedere academic, ca un doctor cu teza ~i lucrari de 

geometrie sa tina mai degraba ore de Algad, un doctor cu teza ~i lucrari de 

analiza matematica sa tina mai degraba ore de Analiza matematica, iar un 

doctor cu teza ~i lucrari de ecuatii sa tina mai degraba ore de Matematici 

speciale. 

3) Sa avem o respectare reala a calitatii de titular de curs sau de seminar 

pentru toti membrii departamentului. Mai exact, dupa alocarea echitabila a 

orelor de curs ~i de seminar, ar trebui ca aceasta alocare sa se pastreze pentru o 

perioada cat mai lunga de timp pentru ca efortul de pregatire a orelor sa se 

diminueze. 

4) Realizarea statului de functiuni sa se faca conform regulamentelor in 

vigoare. Mai exact, viitorul director ar trebui sa aloce orele tinand cont de functia 
I I 

didactica, varsta, activitatea de cercetare, activitatea in serviciul facultatii, etc. 
I 

pentru fiecare membru al departamentului. Apoi, el trebuie 

-sa realizeze mai intai normele tuturor membrilor departamentului (de o 

maniera echilibratii. in special in ceea ce prive~te cursurile}, de preferat, dupa 

consultarea tuturor membrilor departamentului. 

-sa aiba apoi consultari cu toti membrii departamentului in legatura cu 

alocarea orelor suplimentare pentru ca, dupa aceea, sa poata supune Ia vot intr

o ~edinta de departament alocarea orelor suplimentare. 

5) Ar trebui ca toti titularii de curs (in special pentru anii I ~i al 11-lea) sa 

accepte sa i~i tina ~i orele de seminar aferente cursurilor lor (sau macar o buna 

parte a lor) in cazul in care nu exista o alta persoana care sa le poata tine. 
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6) Atunci cand se aloca orele de seminar asistentilor sau doctoranzilor, sa 
I 

aiba prioritate cursurile ~inute de conducatorii lor de doctorat. Este normal, din 

punct de vedere academic, ca un doctorand sa ~ina, in primul rand, ore de 

seminar Ia cursu rile conducatorului sau de doctorat. 

7) Atunci cand imparte orele de seminar asisten~ilor ~i doctoranzilor, 

directorul trebuie sa o faca in asa fel ca acestia sa aiba un numar cat mai mic de 
I I 

tipuri de ore ~i un numar cat mai mic de titulari de curs cu care sa colaboreze 

pentru ca timpul alocat pregatirii acestor ore sa fie cat mai mic, ramanandu-le 

mai mult timp pentru cercetare ~i pregatirea tezei. in plus, acestora le va fi mult 

mai u~or sa i~i stabileasca orarul. 0 privire rapida asupra statelor de func~iuni 

din ultimii 8 ani arata dar ca nu s-a respectat aproape deloc acest principiu de 

alocare a orelor de seminar. 

Concluzii 

intrucat avem deja o varianta de stat de func~iuni pentru anul 2019-2020 

~i timpul ramas pana Ia inceperea anului universitatr este foarte scurt, s-ar 

putea ca sa nu mai fie posibila realizarea statului de functiuni in acord total cu 
I 

cele 7 idei expuse mai sus. Totu~i, este suficient timp pentru o aplicare pa'1iala a 

acestor idei. De exemplu, cosider ca un punct de plecare ar putea fi urmatorul. 

Putem stabili, in cadrul departamentului, un procent de incarcare cu ore de 

seminar de matematici pentru fiecare titular de curs de matematici in a~a fel 

incat sa putem aloca cele 97 de ore de seminar descoperite. Propun ca, in 

stabilirea acestor procente, sa tinem cont de urmatoarele idei: 

-Procentul sa scada propo'1ional cu varsta ~i cu func~ia didactica a 

titularului de curs. 

-Procentul sa creasca propo'1ional cu numarul de ore de curs alocate 

titularului de curs. 

-Procentul sa scada propor~ional cu numarul de ore de seminar deja 

alocate titularului de curs. 

in momentul in care departamentul hotara~te o astfel de procedura 

pentru alocarea celor 97 de ore de seminar neacoperite, atunci toti titularii de 

curs de matematici ar trebui sa o respecte. Refuzul unuia dintre titularii de curs 

de a participa Ia acoperirea orelor de seminar ar trebui sa atraga dupa sine 
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renun~area benevola Ia unul sau mai multe cursuri (in principal Ia cele de anii I ~i 

al 11-lea, cu multe formatii de Jucru Ia seminar) si alocarea acestora catre cadre , , 

didactice dispuse sa ~ina ~i seminariile aferente acestor cursuri. 

Sunt con~tient de faptul ca mai sunt destule probleme ale 

departamentului care ar putea aparea chiar ~i in timpul acestui mandat scurt ~i 

care nu au fast cuprinse in acest plan managerial. Dar sunt, de asemenea, 

deschis oricarui dialog constructiv care sa conduca Ia o rezolvare echitabila a lor 

i n acord cu legile ~i regulamentele in vigoare. 

Data, 

10.09.2019 

Semnatura, 
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